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【摘要】
本研究旨在瞭解屏東縣國民小學對新移民女性子女課後輔導方案之運作現況、新移民女性子女參與國民小學課後輔導之實際情形，以及新移民女性對國民小學課後輔導之看法，以作為日後再辦理新移民女性子女課導輔導之參考。本研究以屏東縣東港鎮中正國民小學之三位輔導教師及三位新移民女性為研究對象，以質化研究方法，採用文件分析、觀察及訪談的方法，蒐集相關資料。

本研究發現如下：
一、屏東縣國民小學新移民女性子女課後輔導方案運作現況：(1)因參與資格審核更趨嚴格，參與人數相對減少；(2)中、低年級採個別的輔導方式，高年級則以補救教學為主；(3)輔導課程以國語、數學為主；(4) 由班級導師擔任輔導；(5)以原班級形式進行輔導；(6)以多元化的宣導方式進行課後輔導的調查。
二、新移民女性子女參與學校辦理課後輔導之情形：(1)參加原因為學習成就低落、父母要求和孩童自願參與；(2)參與輔導的學童顯少有缺席的情形發生；(3)課後輔導對學業成績有提升成效，成績不理想者，主要是與家長的教育態度有關，而人際關係則不受影響。 

三、新移民女性對其子女參與課後輔導的看法：(1)大多給予肯定的看法；(2)受到識字能力不足及課程較為艱澀所致，較少參與子女的學習，親師間互動亦較為被動；(3)建議課程內容宜多元化，及對高年級學童的輔導時間宜再加長。

本研究建議如下：

一、對教育行政方面的建議：(1)避免課後輔導的教育經費受到排擠效應；(2)放寬弱勢家庭子女參與課後輔導的條件。

二、對教學活動方面的建議：(1)增加課後輔導活動內容的多元性；(2)加強親師互動管道；(3)避免年段的編班型態；(4)高年級課後輔導時間宜增加。

三、對未來研究的建議：(1)擴大研究範圍；(2)以國民中學為研究對象；(3)設計「多國語言的訪談調查表」，並以質量並陳方式進行研究。
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【Abstract】

The study aims to understand the current situations of the operation of after-school programs by the elementary schools in Pingdong County for the children of new immigrant women, the participation in the programs by the children and the views from the new immigrant women about the programs. The results of study could be useful references for the schools in implementing such after-school programs for the children of new immigrant women in future. The subjects of the study were three teachers and three new immigrant women who had participated in the programs. The qualitative research methodology through document analyses, observation and interviews was adopted to collect related information. The findings are as follows:

1. The current situation of the operation of after-school programs by the elementary schools in Pingdong County: 1) owing to the stricter examination measures for the qualifications of participation in the programs, the relatively fewer children participated in the programs; 2) individual teachings and guidance were adopted for the mid and low-grade pupils whereas the make-up teachings were adopted for the high-grade pupils; 3) The Chinese language and mathematics courses dominated the programs; 4) the instructors of the classes were responsible for the programs; 5) the programs were implemented based on the original classes of the participants; and 6) a survey of the programs was conducted through diversified propagandas. 

2. The current situation of participation in the programs by the children of new immigrant women: 1) the reasons for participating in the programs are low achievements of learning, request by the parents and volunteer participation by the children; 2) very few absences during the implementation of programs; 3) the after-school programs had raised scores of most of participants with the rest of participants receiving bad scores due to parents’ attitude to education, but it had no effects on their interpersonal relationship. 

3. The views from the new immigrant women on the after-school programs: 1) most of them affirmed the results of the programs; 2) few immigrant women had participated in their children’s learning and most of them were passive in the interactions with teachers due to the lack of literacy and the difficulty of courses; 3) they recommended the diversification of the contents of courses and longer time for make-up teaching for the high-grade pupils. 

The recommendations of the study are as follows: 

1. On the aspect of education administration: 1) should avoid the funds for after-school programs being crowded out; 2) ease the conditions for the children from weak families to participate in the after-school programs. women’s children from being labeled as a student of learning weakness.

2. On the aspect of teaching activities: 1) enhance the diversification in the contents of the after-school programs; 2) strengthen channels for the interactions between parents and teachers; 3) avoid allocation of classes by study year section; 4) the time of after-school programs for higher grades children should be increased. 

3. For future researches: 1) broaden the scope of research; 2) with junior high school students as subjects; 3) design a multi-language survey list for the use in interviews and conduct the research by both qualitative and quantitative methodologies.  
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